



الجمهورية العربية السورية جامعة دمشق المعهد العالي للتنمية الإدارية قسم اقتصاد الأعمال وإدارة أعمال دولية

مشروع بحث ماجستير بعنوان:

دور التجارة الخارجية في تحقيق النمو الاقتصادي

(دراسة حالة الاقتصاد السوري خلال الفترة الممتدة من ١٩٩٠ - ٢٠١٨)

The Role of Foreign Trade in Achieving Economic Growth

(A Case Study of the Syrian Economy During The Period from 1990-2018)

بحث مقدم لنيل درجة الماجستير في اقتصاد وإدارة الأعمال الدولية

إعداد الطالبة

لورین بیان کشور

المشرف المشارك: د. أيهم أسد

إشراف د. معاذ الشرفاوي الجزائرلي

## المستخلص

دور التجارة الخارجية في تحقيق النمو الاقتصادي في سورية خلال الفترة (٩٩٠-٢٠١٨)

هدفت الدراسة إلى تحليل العلاقة بين التجارة الخارجية والنمو الاقتصادي في سورية خلال الفترة (١٩٩٠ – ٢٠١٨).

تم اعتماد المنهج القياسي لقياس العلاقة محط الدراسة وتم استخدام المنهج الوصفي التحليلي لتغطية الإطار النظري بالاعتماد على مراجع ودراسات سابقة، كما وتم استخدام المنهج القياسي لتحليل العلاقة بالاعتماد على البيانات الإحصائية من الجهات الرسمية واستعمال برنامج (Eviews10) للحصول على مخرجات ذات دلالة.

## وتوصلت الدراسة إلى النتائج التالية:

۱- هناك علاقة توازنية طويلة المدى بين الصادرات والناتج المحلي الإجمالي في سورية خلال الفترة ( ۱۹۹۰ - ۲۰۱۸) .

٢- هناك علاقة توازنية طويلة المدى بين الواردات والناتج المحلي الإجمالي في سورية خلال الفترة
( ٢٠١٨-١٩٩٠) .

٣- تؤثر كل من الصادرات والواردات تأثيراً معنوياً على نمو الناتج المحلي الإجمالي في المدى
القصير.

## **ABSTRACT**

The Role of Foreign Trade in Achieving Economic Growth in Syria During the Period (1990-2018)

The study aimed to analyze the relationship between foreign trade and economic growth in Syria during the period (1990-2018).

The role of foreign trade in achieving economic growth in Syria during the period (1990-2018)

The study aimed to analyze the relationship between foreign trade and economic growth in Syria during the period (1990-2018).

The standard approach was adopted to measure the relationship under study, and the descriptive analytical approach was used to cover the theoretical framework based on references and previous studies. The standard approach was also used to analyze the relationship by relying on statistical data from official authorities and using the (Eviews10) program to obtain significant outputs

The study reached the following results:

- 1- There is a long-term equilibrium relationship between exports and GDP in Syria during the period (1990-2018).
- 2- There is a long-term equilibrium relationship between imports and GDP in Syria during the period (1990-2018).
- 3- Both exports and imports have a significant impact on the growth of the GDP in the short term.

Syrian Arab Republic

university of Damascus

**Higher Institute for Administrative Development** 

Department of Business Economics and

**International Business Management** 





## Master's research project entitled:

The Role of Foreign Trade in Achieving Economic Growth (A Case Study of the Syrian Economy During The Period from 1990--2018)

A research submitted to obtain a master's degree in economics and international business administration

By

Loreen Bayan kshwar

Supervisor

D.Ayham Assad

D.Moaaz Al-Sharafawi Al-Jazaerly

2023